

Tatsiana Shchytsova,
European Humanities University,
Minsk, Belarus

schitzova@ehu.unibel.by
topos@ehu.unibel.by

Short-term grant, 1999

Preparation of a journal by the Center for Philosophical and Cultural Studies, "Topos"

- Preparation of three issues of the journal for philosophical and cultural studies "Topos" has been accomplished. It was just an initial purpose of the project. During the year in the frame of the project the following steps have been made: the Editor Staff and the Scientific Council of the journal have been formed; the general conception of the journal has been clarified. Presentation of the journal to foreign colleagues with a purpose to attract them to cooperate with the journal has been also begun. The first and second issues have been published. Contents of the first and the second issue are attached.
- The third issue is planned for publication in September 2000. For its preparation the Editor Staff has to solve yet some tasks connected with a final compilation of the content and general editing.
- Preparation of each issue has been accompanied by organization of a seminar devoted to discussion of a central topic of the issue.

Content of the issue N 1

Introduction 5

H.-G. Gadamer *Truth in the Humanities* 7

Conversation with Walter A. Brogan 13

Phenomenological Studies

W.A. Brogan *Heidegger and Aristotle:*

Dasein and the Question of Practical Life 22

F.-W. v. Herrmann *Husserl - Heidegger und "die Sachen selbst"* 31

Philosophical Terminology

T.V. Shchytsova *On the Concept of Tilverelse*

in Kierkegaard's Philosophy 40

I.M. Inishev *On the Term of Dasein in Heidegger's*

Philosophy 46

Nierzsche In the Eyes of the 20th Century

M. Heidegger *Who is Nietzsche's Zarathustra?* 50

M. Riedel *F. Nietzsche: Experience of Thinking* 66

D.M. Myboroda *Nietzsche Himself* 83

Condition of Thought

I.M. Nalivajko *Topos and a-topia* 92

V.N. Fours *Epistemological Implications of the Postmodern*

Condition 97

Metamorphoses

Walter Thuemler *The Work of Art and the Theological*

Dimension 114

Karl Kraus *The Other side of Truth.*

Aphorisms and Reflections 126

Topography of Culture

N.E. Beckus *Belarus in the Scope of Reality* 133

A.J. Sarna *PanOpticum "McDonald's":*

Cookery and Power 144

Annotations and Reviews

E. Levinas *Le temps et l'autre. Humanisme de l'autre homme* 152

Tz. Todorov *Mikhail Bakhtine: Le principe dialogique* 156

Content of the issue N 2

Introduction

To Gadamer's Jubilee

Conversation with H.-G. Gadamer: *Experience and Upbringing*

H.-G. Gadamer *To the Pre-History of Metaphysics*

Phenomenology and Pedagogics

E. Fink *The 23th Lectures on the Philosophy of Upbringing (from Lectures of 1951/52)*

R. Meyer-Drawe *Bodyness and Sociality: Phenomenological Essays on Pedagogic Theory of Inter-Subjectivity*

T.V. Shchittsova *Trial and Upbringing in the Formation of the "Subject" of Event in Bakhtin*

Transcendental Philosophy Today

Preface to the rubric (V. N. Fours)

A. Shuman *Dialectical Logic of Hegel and Tradition of the Transcendental Philosophy*

V. Kuhlman *Transcendental-Pragmatic Position*

Philosophical Terminology

C. Brandist *Problems of Sense, Significance and Validity in the Bakhtin Circle*

Studies of Visual Culture

Preface to the rubric

S. Zizek *Alfred Hitchcock, or the Form and its Historical Mediation*

A.R. Ousmanova *Obscene Hints: Hitchcock Is Experimenting*

E.A. Solodkaja *New Reality of "Psycho"*

E.E. Tolstik *"Necrophilia" of Art (Several Notes on Death and Art in Hitchcock's Films)*

Reviews and Information

I.M. Kletskova *"P.A. Florenski and Culture of His Time"*

D. Myboroda *Practice of "Logos"*

A.R. Ousmanova Winter School: *"Cultural Studies in Transforming*

Societies: theory and practice"

New publications

CALL FOR PARTICIPATION

Journal for philosophical and cultural studies "Topos" welcomes submissions of articles, notes, comments, essays, reviews in Russian, Belarusian, English, German or French.

Next issues (vol. 5, 6) will be devoted to the following topics:

Ethics & Ontology, Ideology, Politics:

How could we hope to judge/evaluate ideology if every ethical judgement/evaluation is ideologically determined?

Is there the place for the ontological dimension of the ethics?

Ethical thought and political positions/actions of modern thinkers.

Approaches to Language: phenomenology, the analytical tradition and deconstruction.

Aesthetic experience from Nietzsche to Foucault. Sensibility and Imagination: possibilities of Body - possibilities of World.

Our regular rubrics:

Topography of Culture: What does it mean to be born (to think, to create, to express himself/herself) "ere"

Philosophical Terminology: Interpretation, Etymology and Translation of the Key-Terms in Philosophical Sciences;

Deadline for submissions:

To the issue N5: 01.05.2001,

To the issue N6: 01.08.2001.

Submissions should be addressed to:

Tatyana Shchittsova
Journal for Philosophical and Cultural Studies *Topos*
European Humanities University
24 Skorina Pr.
220030 Minsk, Belarus
E-mail: topos@ehu.unibel.by

Татьяна Щитцова
Европейский гуманитарный Университет
Минск, Беларусь.
schitzova@ehu.unibel.by
topos@ehu.unibel.by

Краткосрочный грант, 1999

Подготовка философско-культурологического журнала "Топос".

- Были подготовлены первых три номера философско-культурологического журнала "Топос", что и являлось первоначальной целью проекта. За отчетный период были сформированы редколлегия журнала и научный совет, была прояснена общая концепция журнала и начата работа по его представлению зарубежным коллегам с целью привлечения их к сотрудничеству с журналом. Первый и второй номера журнала уже опубликованы. Содержание первых двух номеров дается в отдельном приложении.
- Выход третьего номера запланирован на сентябрь 2000 года и его подготовка требует еще от редколлегии решения некоторых задач, связанных с окончательным определением содержания номера и его общей редакцией.
- Подготовка каждого номера сопровождалась проведением специальных семинаров, посвященных центральным темам соответствующего номера.

Содержание выпуска № 1

От редакции 5

Х.-Г. Гадамер *Истина в науках о духе* (пер. с нем.) 7

Беседа с Уолтером Бруганом 13

Феноменологические штудии

У. Бруган *Хайдеггер и Аристотель: Dasein и вопрос практической жизни* (пер. с англ.) 22

F.-W. v. Herrmann *Husserl-Heidegger und "die Sachen selbst"* 31

Философская терминология

Т.В. Щитцова *О понятии Tilverelse в философии Киркегора* 40

И.Н. Инишев *О термине Dasein в философии Хайдеггера* 46

Ницше глазами XX века

М.Хайдеггер *Кто такой Заратустра у Ницше?* (пер. с нем.) 50

М. Ридель *Ф. Ницше: опыт мысли, или как концептуализируется мышление* (пер. с нем.) 66

Д.М. Майборода *Сам Ницше* 83

Состояние мысли

И.М. Наливайко *Топоя и атопия* 92

В.Н. Фурс *Эпистемологические импликации постмодерного состояния* 97

Метаморфозы

Вальтер Тюмлер *Художественное творение и теологическое измерение* (пер. с нем.) 114

Карл Краус *Другая половина истины.*

Афоризмы и размышления (пер. с нем.) 126

Топография культуры

Н.Э. Бекус *Беларусь в масштабах реальности* 133

А.Я. Сарна *ПанОптикум "МакДональдс":*

кулинария и власть 144

Аннотации, рецензии, сообщения

Э. Левинас *Время и Другой, Гуманизм другого человека* 152

Tz. Todorov *Mikhail Bakhtin: the Dialogical Principle* 156

Содержание выпуска № 2

От редакции

К 100-летию Х.-Г.Гадамера

Беседа с Х.-Г. Гадамером: *Опыт и воспитание*

Х.-Г. Гадамер *К предыстории метафизики* (пер. с нем.)

Феноменология и педагогика

Э. Финк *23 лекция по философии воспитания из лекционного курса 1951/52 г* (пер. с нем.)

К. Мэйер-Дравэ *Телесность и социальность. Феноменологические статьи по педагогической теории интер-субъективности* (пер. с нем.)

Т.В, Щитцова *Испытание и воспитание в формировании "субъекта" события у Бахтина*

Трансцендентальная философия сегодня

Предисловие к рубрике (В. Фурс)

А. Шуман *Диалектическая логика Гегеля и традиция трансцендентальной философии*

В. Кульман *Трансцендентально-прагматическая позиция* (пер. с нем)

Философская терминология

С. Brandist *Problems of Sense, Significance and Validity in the Bakhtin Circle*

Исследования визуальной культуры

Введение к рубрике

Жижек С. *Альфред Хичкок, или Форма и ее историческое опосредование* (пер. с англ.)

А.Р. Усманова *Непристойные намеки: Хичкок экспериментирует*

Е.А. Солодка *Новая реальность "Психоза"*

Е.Е. Толстик *"Некрофилия искусства": (несколько замечаний на темы смерти и искусства в фильмах Хичкока)*

Рецензии и сообщения

И.М. Клецкова *"П.А. Флоренский и культура его времени"*

Д. Майборода *Праксис логоса*

А.Р.Усманова *Зимняя школа: "Культурные исследования в трансформирующихся обществах"*

Новые публикации